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Nové rozvody bez souhlasu firmy
Může osoba dodávající elektřinu provádět bez našeho souhlasu zásahy na vegetaci v areálu našeho
podniku? Kdo je povinen odstraněné stromy a jiné porosty odklidit?

Přebujelý porost v areálu podniku může ohrozit bezpečné a spolehlivé provozování zařízení
distribuční soustavy, což může ve svém důsledku vést nejen k omezení či přerušení dodávek
elektřiny k samotnému odběrateli, na jehož pozemku se tato vegetace nachází, ale rovněž i ostatních
k distribuční soustavě připojených odběratelů. V případě, že by došlo k zásahu porostu do distribuční
soustavy, mohlo by rovněž dojít k ohrožení její bezpečnosti, spolehlivosti jejího provozu či dokonce k
havárií na jednotlivých zařízeních pro distribuci elektřiny. S ohledem na skutečnost, že distribuční
soustava je zřízena ve veřejném zájmu a jejím hlavním účelem je zabezpečení spolehlivé distribuce
elektřiny, musí mít provozovatel této soustavy možnost potencionální hrozbu přerušení či omezení
dodávky elektřiny, popř. možný stav nouze, včas vyloučit. Oprávnění provozovatele distribuční
soustavy zasáhnout do vlastnického práva majitele či uživatele určitého pozemku odstraněním
přebujelého porostu upravuje zák. čísl. 458/2000 Sb., energetický zákon. Provozovatel distribuční
soustavy je povinen nejprve upozornit vlastníka či uživatele pozemku na skutečnost, že stromoví a
jiné porosty na jeho pozemku mohou ohrozit bezpečné a spolehlivé provozování zařízení distribuční
soustavy a poskytnout mu přiměřenou dobu k jejich odstranění. V případě, kdy tak majitel či uživatel
pozemku neučiní, je provozovatel distribuční soustavy oprávněn odstranit nebo okleštit stromoví a
jiné porosty, provést likvidaci odstraněného a okleštěného stromoví a jiných porostů, to vše za
předpokladu, že tyto přímo ohrožují bezpečné a spolehlivé provozování zařízení distribuční soustavy.
Při tomto postupu je ovšem provozovatel distribuční soustavy povinen v co největší míře šetřit práv
vlastníka dotčeného pozemku a vstup na pozemek mu zároveň bezprostředně oznámit. Provozovatel
distribuční soustavy provádějící výše uvedené práce na cizím pozemku je tedy povinen tyto práce
provést tak, aby  co v nejmenší míře zasahovaly do práva majitele či nájemce pozemku tento užívat
nebo z něj brát užitky, a zároveň došlo jen minimálním škodám na porostech a jiné vegetaci.
Z hlediska odpadu, který činností provozovatele distribuční soustavy při provádění odstraňování
nebo oklešťování porostů vznikne, je tento povinen na svůj náklad provést likvidaci vzniklého klestu a
zbytků po těžbě. Pro majitele či nájemce pozemku, na kterém byly zásahy provozovatele distribuční
soustavy provedeny tedy z toho vyplývá, že po dokončení všech nezbytných prací by na jeho
pozemku neměl zbýt žádný rostlinný odpad a stopy po těchto zásazích by měly být co nejmenší.
V opačném případě by měl majitel či nájemce pozemku vyzvat provozovatele distribuční soustavy
k neprodlenému splnění jeho povinností a v případě, že takto neučiní, uvést pozemek  do původního
stavu a následně na něm požadovat úhradu vzniklých nákladů.
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